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Avrasya ülkeleri ile 
münasebetler
geriledi

DE‹K ‹cra Kurulu, Bal›kesir Sanayi Odas› ve
Dünya Odalar Federasyonu Baflkan› Rona Y›rcal›:
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“Azerbaycan, Gürcistan
gibi ülkelerin Hazar
bölgesine son derece
yak›n oldu¤u, orada
do¤algaz ve petrolün ne
kadar zengin oldu¤u,
Rusya’n›n da oraya ne
kadar yak›n oldu¤u
düflünülürse ve
Karadeniz’in ekonomik
olarak art›k çok önemli
bir hale geldi¤i
gözönüne al›n›rsa,
Karadeniz’in iki
taraf›nda olan bu iki
ülkeye ABD’nin
özellikle yaklaflt›¤›n›,
dikkat etti¤ini ve
birfleyler yapmak
istedi¤ini görüyorum.”

> Mehmet Ali DO⁄AN
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D›fl Ekonomik ‹liflkiler Kurulu (DE‹K) genel ku-
rulunu Temmuz 2006 tarihinde gerçeklefltirdi. DE-
‹K’in yeni döneme iliflkin yap›lanmas›n› DE‹K ‹cra
Kurulu Baflkan› Rona Y›rcal›’ya sorduk. Hem Bal›ke-
sir Sanayi Odas›, hem de Dünya Odalar Federasyonu
Baflkan› olan Y›rcal›, dünyadaki geliflmelerle beraber,
DE‹K’i ve Türkiye ekonomisini Ekonomik Forum’a
de¤erlendirdi:

Dünya ile ticari ve ekonomik iliflkilerimiz gelifliyor.
Türkiye kendini, 2010’lu y›llar›n “dünya ekonomi-
si içinde ilk 10” hedefiyle konumland›rd›. Bu an-
lamda DE‹K’in de üstlendi¤i misyonlar var. Hede-
finiz nedir?

Rona Y›rcal›: D›fl Ekonomik ‹liflkiler Kurulu ad›
üstünde, ülkemizin d›fl ekonomik iliflkilerini oldu-
¤u yerden daha ileriye götürebilmek, daha organi-
ze çal›flabilmek için hem kamu kurulufllar›n›n,
hem de özel kurulufllar›n dünyadaki di¤er ülkeler-
le d›fl ekonomik iliflkilerini daha ileriye götürmek
ana gayesiyle kurulmufl olan bir kurumdur. Türki-
ye Odalar ve Borsalar Birli¤i’nin kanunundaki de-
¤ifliklikten sonra, DE‹K de o kanunun içindeki
baz› maddelerle beraber kurumsal bir kimlik ka-
zand›. Dolay›s›yla bu, bizim için 16 senelik geçmi-
flimiz için de son derece önemli bir geliflmedir. Bu
kanunun geçmesinden sonra Odalar Birli¤i, Sana-
yi ve Ticaret Bakanl›¤› ile DE‹K taraf›ndan haz›r-
lanan yönetmeli¤imizde Resmi Gazete’de ç›karak
bu kimli¤imiz tam manas›yle yerleflmifl oldu. Bu-
nun paralelinde de biz, bundan sonra yapaca¤›m›z
çal›flmalara daha de¤iflik ve daha at›l›mc› yön ver-
mek üzere harekete geçtik. Bunlar›n en önemlisi,
daha önce dokuz de¤iflik kuruluflun kurucu olarak
bulundu¤u DE‹K, bugün baz›n› çok daha genifl-
letmifl, kurucular›n› ülkemizin ekonomisi içindeki
her kesimden kurulufllar› içine alarak bir genel ku-
rul yapm›flt›r. Daha sonra genel kurulda seçilenler
aras›ndan bir yönetim kurulu ve onlar›n içinden
de gene yönetim kurulunda oldu¤u gibi bu kuru-
lufllar›n›n hemen hepsinin temsil edildi¤i bir icra
kurulu da yap›lm›flt›r. Biliyorsunuz bizim kanunu-
muz ve yönetmeli¤imiz gere¤i Yönetim Kurulu
Baflkan›m›z TOBB’un baflkan›d›r, Say›n Rifat Hi-
sarc›kl›o¤lu. ‹cra Kurulu’muz var, bunun baflkan-
l›¤›n› da ben yürütüyorum. Gene yönetmeli¤imi-
ze göre her iki senede bir seçimlerimiz oluyor ve
her sene de genel kurulumuzu yap›yoruz ve bun-
dan sonra bu flekilde yapaca¤›z.
D›fl Ekonomik ‹liflkiler Kurulu bir merkezi olan ve
bugün 71 ifl konseyiyle faaliyet yürüten bir kuru-
lufltur. Merkez direktörlü¤ü; organizasyona, fi-
nansman konular›na ve ifl konseylerinin koordi-
nasyonuna bakmaktad›r. Bunun yan›nda da ifl
konseyleri, her ülkeyle ülkemizin ekonomik hadi-
selerini takip etmek, ilk önce o ülke ile bizim Türk
ifladamlar›n›n tan›flmas›n›, o ülkenin ekonomik

flartlar›n›n ö¤renilmesini; sonra da o ülke ifladamlar›n›n bizim ekonomimizle tan›flmas›-
n›, ifladamlar›n›n biraraya gelmesini, ticari münasebete bafllamas›n› ve ondan sonra sana-
yi münasebetlerinin gelifltirilmesini ve nihai hedef olarak da bizim ülkemizde ve o ülke-
de, müflterek veya bireysel yat›r›mlar›n yap›lmas›n› sa¤lamaktad›r.

Dünya ile iliflkilerde1980’lerden sonra geliflme oldu. Geç kald›¤›m›z kabul ediliyor. Bu
anlamda flu anda, ticari ve sanai münasebetlerden tatmin edici bir sonuç ç›karabiliyor
muyuz?

Tabi çok önemli ilerlemeler oldu¤unu muhakkak kabul etmek laz›m. ‹fl konseylerimizin
hepsinin misyonlar› de¤iflik. Bir Avrupa Birli¤i ülkesi ile bir Avrasya’daki ülke ile yap›lan
temaslar›n ayn› olmad›¤›n› kabul edersiniz. Bir Kuzey Afrika ülkesi ile iliflkilerin ayn› ol-
mad›¤›n› kabul etmek laz›m. Dolay›s›yla her ifl konseyinin çal›flmas›, ülkenin o ülke ile
olan ticari konjonktürü ile de orant›l› olarak olmaktad›r. Bugün Türk-Amerikan ‹fl Kon-
seyi son derece aktifken, mesela Uzakdo¤u’daki, Avrasya’daki ifl konseyleri böyle de¤il-
dir. Avrasya’daki ülkelerle ilk kurulduklar› zamanki faaliyet devam etmemektedir. Bura-
da bize düflen vazife konjonktürü düflük olan ülkelerle bu faaliyetlerin h›zlanmas›n› sa¤-
lamak. ‹yi ekonomik münasebetlerin yüksek seviyede oldu¤u ülkelerle de o münasebet-
lerin devam›n› sa¤lamakt›r. 
Bunun yan›nda iki önemli misyonumuz daha var. Birincisi, Türkiye’nin tan›t›m›n› yap-
mak. Tabi bu ekonomik oldu¤u kadar siyasi bir konudur da. Bütün dünyada Türkiye’nin
tan›t›m›n›n yap›lmas›, dolay›s›yla da ard›ndan ifladamlar›n›n o ülkeye girebilmesini sa¤la-
mak... Bir de d›flar›dan içeriye olan bir misyonumuz var; o da direkt yabanc› yat›r›mlar›n
Türkiye’ye gelip mümkün oldu¤u kadar genifl flekilde, kal›c› yat›r›mlar› yeni teknolojiyle
yapmas›n› sa¤lamak. Ki, son üç senenin siyasi istikrar›yla, gerek ülkenin tan›t›m›, gerekse
yabanc› sermayenin gelmesi bak›m›ndan daha önceki y›llara göre oldukça baflar›l› olun-
du¤unu görüyoruz. 

Türkiye’ye uluslararas› sermayenin ilgisi artmaya bafllad›. 10 milyar dolar›n üzerinde
y›ll›k girifller var. Art›k 20 milyarlar telaffuz ediliyor, daha da artmas› sözkonusu. Siz-
ler yat›r›m ortam›n›n iyilefltirilmesi için de çabal›yorsunuz. Ancak baz› aksakl›klar›n
oldu¤u da gözleniyor. Nas›l olmas› gerekir?

Hatta bizim, sizin söyledi¤iniz bu rakamlar›n daha da ilerisinde bir hedefimiz var. 25 mil-
yar dolarlar dolay›nda bir gerçekleflme olur mu diye bak›yoruz ve gerçekleflmesini de
bekliyoruz. 

Bu y›la özgü mü yoksa süreklili¤i de olacak bir rakam m›?
Bu sene, ama bundan sonra da bunun devam etmesi yönünde beklentimiz. Özellefltir-
me bunlar›n önemli bir parças›. Ayn› zamanda komflu ülkelerle olan temaslar›m›z bunun
önemli bir parças›. Komflu ülkeler dedi¤imiz zaman ben yaln›z s›n›r komflular›m›zdan
bahsetmiyorum, bölge ülkeleri olarak düflünün. Biliyorsunuz 14 tane karfl›l›kl› serbest ti-
caret antlaflmas› yapm›fl vaziyetteyiz. Devlet Bakan›m›z Say›n Kürflad Tüzmen’in de bu
konuda son derece önemli giriflimleri ve liderli¤i vard›r, O’na da burada teflekkür etmek
isterim. Bu serbest ticaret antlaflmalar›, o ülke ile olan ekonomik iliflkilerin önünü son de-
rece açmaktad›r. Bunun da çok faydas›n› görüyoruz. Mesela son derece önemli de¤iflik-
likler olan Irak’ta bu hadiseler olmadan önceki seviyeye gelmifl vaziyetteyiz. Irak’la son
derece zor flartlar olmas›na ra¤men 4 milyar dolarl›k bir ticaret hacminden bahsediyoruz.
Bunun gibi di¤er ülkelerle, Kuzey Afrika ülkeleriyle, Körfez Bölgesi ülkeleriyle de gelifl-
meler son derece h›zl› gitmektedir. Say›n Baflbakan baflta olmak üzere siyasilerin o ülke-
lerle yapt›¤› temaslar›n yo¤unlaflmas›n›n da büyük faydas› oldu¤unu ifade etmek istiyo-
rum. Mesela bildi¤iniz gibi Hükümetimiz, Ortado¤u ve Körfez Bölgesi’ndeki temasla-
r›n› yo¤unlaflt›rm›fl vaziyettedir. Biz de Say›n Baflbakan›m›z›n ve ekonomiyle ilgili baz›
bakanlar›m›z›n bu seyahatlerinin hepsine kat›l›yoruz. DE‹K Baflkan› olarak, ifl konseyle-
ri baflkanlar› olarak... Dolay›s›yla burada önemli bir hacim içinde oldu¤umuzu ifade et-
mek istiyorum. Buraya kadar her fley güzel. Tabi ekonomik olarak ise her fleyin iyi oldu-
¤unu, verimli oldu¤unu, istedi¤imiz seviyede oldu¤unu söylemek zor. Üç sene içinde si-
yasi istikrar›n yan›nda önemli ekonomik geliflmeler oldu. Bunlar› tekrarlamaya lüzum yok
ama enflasyon meselesi, yat›r›mlar, yabanc› sermaye, özellefltirme, faizlerin —bugünler-



bakanlar› kat›l›yor. Ve böylece hem bilgi ak›fl›nda
bulunuyoruz, hem de siyasi temaslar›n yan›nda,
ekonomik temaslar› da götürmeye çal›fl›yoruz. 

Sovyetler Birli¤i’nin çöküflü sonras›nda kanat ülke
olman›n getirdi¤i bir rahatl›kla, Avrasya’daki Türk
cumhuriyetlerinin dünyaya aç›lmas›n› ülkemiz
üzerinden yapaca¤›n› düflündük. fiimdi kapitalist
sistemin rekabetçili¤i yüzünden bizim ülkemizle
beraber ABD de, AB ülkeleri de ve hatta çok küçük
ülkelerde o bölgede etkinler. Onlarla yar›flmak du-
rumunday›z. Bu durumda ülkemizin konumlanma-
s›, ticari ve ekonomik iliflkilerdeki baz› uyar›larla
flekillenmesi gerekmez mi?

Tabiat›yla. Avrasya’y› örnek al›rsak, bu bölgede
maalesef geriledi¤imizi ifade etmek istiyorum. Bi-
zim müteahhitlerimiz bütün dünyada oldu¤u gibi
orada da çok iyi yerleflmifller, önemli projeler al›-
yorlar. Fakat, benim kanaatime göre biz, ilk bafllar-
daki o manevi varl›¤›m›z›, baz› zorluklar oldu¤u
için geçmiflten gelen tarihsel yak›nl›¤›m›z›n avan-
tajlar›n› yeterince kullanamad›k. Öbür ülkelerle
bugün bizim atbafl› rekabet içinde olmamam›z ge-
rekirdi. Bugün o avantajlarla daha önde olmam›z
laz›md›. Bu olmad›. Ortado¤u ülkelerle de temas-
lar›m›z›n gecikmifl oldu¤u kanaatindeyim. Mesela,
bir Kuzey Afrika’daki ülkelerle bizim yeterince te-
mas›m›z yok. Biliyorsunuz, Say›n Baflbakan›m›z
geçen seneyi, 2005’i bir Afrika Y›l› ilan etmiflti. Bu-
nun çok faydal› oldu¤u kanaatindeyim. O flekilde
de bizim Kuzey Afrika’daki ülkelerle temaslar›m›-
z›n ilerledi¤ini görüyoruz. O ülkelerle de Ortado-
¤u’daki ülkelerle de bir çok yeni ifl konseyleri kur-
duk. 

ABD, birinci tezkereden sonra by pass m› bekliyor,
tarz›nda aç›klaman›z olmufltu, aç›klar m›s›n bunu?

Biraz eskiye gitmek laz›m gelirse, benim o zaman
ki beyanatlar›mda da görülecektir, o tezkerenin
geçmemifl olmas› bence, tezkere geçmedi¤i için
de¤il de geçme beklentisi gerçekleflmedi¤i içindir.
Bizim için büyük bir handikap oldu¤u kanaatinde-
yim. Bu kadar sene geçmifl olmas›na ra¤man, bu
handikap›n halen tesirlerini yafl›yoruz. Amerika’da-
ki siyasilerle hâlâ bunun eksikli¤ini görmekteyiz.
Lübnan’a asker gönderme meselesinde de ayn› en-
difleye kap›lm›flt›m. Böyle bir geliflme olursa bunun
devam› olacak diye... Fakat, memnuniyetle görü-
yorum ki bu olmad›. Böyle olunca benim flöyle bir
görüflüm var, ne kadar do¤ru ne kadar gerçekleflir
bilmiyorum ama, ABD halen birinci tezkerenin
geçmemesinin verdi¤i tereddütte... Biliyorsunuz,
büyük devletler ki, bunlar›n bafl›nda ABD geliyor,
bir sürpriz istemezler. Neyin ne olaca¤›n›, nas›l ge-
liflece¤ini bilmek isterler. Tabi, kendi planlar›na,
programlar›na göre geliflsin isterler. Bu bir dünya
gerçe¤idir. Bugün Bulgaristan’da ve Romanya’da
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de de¤il ama geçmifl zamanlarda— çok önemli düflmesi, Türk Liras›’ndaki istikrar, bun-
lar›n hepsini biliyoruz. Ama bunun yan›nda halen Türk ekonomisinin b›çak s›rt›nda ol-
du¤unu da kabul etmek laz›m. Bunu biz gördü¤ümüz gibi, yabanc› yat›r›mc›lar da bu-
nu çok yak›ndan görüyor ve takip ediyorlar. Çünkü unutmamak laz›m ki, dünyada dola-
flan belli bir yabanc› sermaye var. Bu yabanc› sermaye klasik tabirle ürkektir deniyor ya,
do¤ru. Bizim vatandafl›m›z›n paras›n› bir yere yat›rmak istedi¤i zaman, bankalar›n hangi-
leri daha iyi diye seçtikleri gibi, bu yat›r›mc›lar da verim bak›m›ndan, daha da önemlisi is-
tikrar ve emniyet bak›m›ndan hangi ülkelere gideceklerini seçmeleri en tabii haklar›. Çün-
kü herkes Türkiye’ye gelmek mecburiyetinde de¤il. Bu iflte de rekabet son derece yo¤un.
Bizden çok daha geliflmifl ülkeler de bu program›n içindeler. Hatta bu dolaflan yabanc›
sermayenin yüzde 50’sinden fazlas› zaten geliflmifl olan ülkeler aras›nda oluyor. Ancak
bizlere yüzde 30 gibi bir pay düflüyor. Dolay›s›yla ekonomik istikrar›m›z›n devam etme-
si son derece önemli. Ama bürokrasiden olan flikayetlerimiz devam ediyor.
Yabanc› sermaye kanunumuz, ticaret kanunumuz son derece liberal olmas›na ra¤men,
bunu tatbik etmekle yükümlü olan bürokrasinin, bu flekilde yaklaflt›¤›n› söylemek zor. Bir
Maliye teflkilat›ndan olan, bürokrasiden genelde olan flikayetimiz sürüyor. B›rak›n yaban-
c› yat›r›mc›lar› Türk yat›r›mc›lara olan zorluklar var. Nitekim biliyorsunuz, baz› arkadafl-
lar›m›z da komflular›m›za gidip yat›r›m yap›yorlar, orada baflar›l› oluyorlar ama buradaki
yat›r›mlar› daha uzun vakit al›yor, daha zorluk içinde oluyorlar... E, bu olmaz yani. Ya-
banc› yat›r›mc› çekelim derken, Türk’ü d›flar›ya göndermekte bir kolayl›k oldu¤unu gör-
mek tabii ki bizi üzen bir konudur. 
Ayn› flekilde bizim bir misyonumuz da Avrupa Birli¤i ile ilgili. Oradaki geliflmelerin de
bize dönüflümü son derece yak›ndan takip ediliyor. Dolay›s›yla ekonomimizin kal›c› bir
flekilde ilerlemesini ve istikrar› devam ettirmesini istiyoruz. Ancak zorluklar›n da gideril-
mesi gerekti¤i kanaatindeyiz. Bir sene içinde, biliyorsunuz önümüzdeki dönem iki tane
seçim olacak. Biri cumhurbaflkanl›¤› seçimi, biri de genel seçim. Bugünle Kas›m 2007
aras›nda bu iki seçimin yap›laca¤›n› bildi¤imize göre, bunun da ekonomik geliflmeleri ma-
alesef müspet olmayan flekilde etkileyece¤inden endifle etmekteyiz. Hem ülke ekonomi-
si, hem de yurtd›fl›ndan ülkemize gelecek olan yat›r›mc› say›s› ve miktar› bak›m›ndan...
Bir bekleme içine gireceklerinden endifle ediyoruz. Tabi seçim sath›na girildi¤i zaman, is-
tikrar›n da zedelenece¤inden de endifle etti¤imizi ifade etmek istiyorum.

Yapt›¤›n›z faaliyetler ülkenin d›fl politikas›yla çok ilgili. Çevremizde de bölgesel pek
çok sorun var. Bunlar› da de¤erlendirerek DE‹K’in çal›flmalar› ülkemiz için nas›l bir
katk› sa¤l›yor?

Tabiat›yla ekonomik faaliyetler, siyasi faaliyetlerle beraber gidiyor. D›fl ekonomik iliflkile-
rimizde, o ülke ile olan münasebetlerimizin konjonktürünü tabii takip ediyoruz. Biraz ev-
vel dedi¤im gibi ilk kurulduklar› zaman Avrasya ülkeleri ile bizim siyasi münasebetlerimiz
çok daha iyiydi. Dolay›s›yla ekonomik münasebetlerimiz de çok daha iyiydi. Ama zaman
içinde bunu maalesef Bat›’daki ülkelere ve kurulufllara kaybetti¤imizi ve onlar›n öne geç-
ti¤ini ifade etmek istiyoruz. Ben, bu ülkelerin hepsini ilk ziyaret eden bir heyetle beraber,
Odalar Borsalar Birli¤i baflkan› olarak gitmifltim. O zamanki bize yaklafl›mlar›n›, daha son-
ra yapt›¤›m ziyaretteki yaklafl›mlarla mukayese edince, maalesef bizim aleyhimize geliflme
oldu¤unu ifade etmek istiyorum. Dolay›s›yla d›fl siyasi iliflkilerin ne kadar önemli oldu¤u-
n› ifade etmek için söylüyorum. Bu hükümetten önceki zamanlarda da Körfez Bölge-
si’nde, Ortado¤u’daki münasebetlerimiz oldukça h›rpalanm›fl vaziyetteydi. Ama o müna-
sebetlerin düzelmesiyle o bölgedeki yat›r›mlar›n son sene içinde Türkiye’ye nas›l yöneldi-
¤ini görüyorsunuz. Tabi bunun münakaflalar getiren baz› durumlar› vard›r ama benim
flahsi görüflüme göre, d›flar›dan gelecek yat›r›mlarda, menflei konusunda, ne kadar bura-
da kalaca¤› konusunda her hangi bir ay›r›m yapmak do¤ru de¤ildir. Her yat›r›m da bizim
istedi¤imiz gibi olmayabilir. Ama bunlar›n hepsinin ekonomiye katk›s›n›n olaca¤›n› ifade
etmek istiyorum. Dolay›s›yla Türkiye’nin d›fl siyaseti ile bizim çal›flmalar›m›z son derece
paraleldir birbirine... Bundan dolay› da Say›n Baflbakan’›m›z›n bu bölgeye yapt›¤› ziyaret-
lerin hepsine kat›lmaya çal›fl›yoruz. Kendisi ve bakanlar›n›n o ülke ile siyasi olarak yapt›¤›
toplant›lar›n yan›nda bizde oradaki Türk ifladamlar›yla, orada Türkiye’ye yat›r›m› olan ifla-
damlar›yla, veya geneldeki ifladamlar›yla, Türkiye’den giden ifladamlar› aras›nda bir top-
lant› serisi yap›yoruz, orada. Buna bizim Baflbakan’›m›z ve o ülkenin baflbakan› ve ilgili
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,onlar da bir NATO ülkesi olmak durumunda olduklar› için oralarda, iki veya üç üs ku-
ruluyor. Ayn› zamanda eskiden olmamas›na ra¤men, flimdi Gürcistan ve Azerbaycan’la
münasebetleri çok iyi. Azerbaycan Cumhurbaflkan› Aliyev, ABD’ye gitti¤i zaman orada
çok s›cak bir karfl›lama oldu. Bu bölgelerde baz› üsler aç›yor, baz› münasebetlerini gelifl-
tiriyorlar. Azerbaycan, Gürcistan gibi ülkelerin Hazar bölgesine son derece yak›n oldu¤u,
orada do¤algaz ve petrolün ne kadar zengin oldu¤u, Rusya’n›n da oraya ne kadar yak›n
oldu¤u düflünülürse ve Karadeniz’in ekonomik olarak art›k çok önemli bir hale geldi¤i
gözönüne al›n›rsa, Karadeniz’in iki taraf›nda olan bu iki ülkeye ABD’nin özellikle yaklafl-
t›¤›n›, dikkat etti¤ini ve birfleyler yapmak istedi¤ini ben görüyorum. Haritaya da bakt›¤›-
n›z zaman bu görülüyor. Tabi bu gerçekleflir mi gerçekleflmez mi bilmiyoruz. Hazar böl-
gesinden biraz daha ileriye gözlerinizi çevirdi¤iniz zaman, Afganistan’›n ne kadar yak›n
oldu¤unu ve ABD’nin de Afganistan’da ne kadar faaliyette oldu¤unu görürsünüz. Göz-
lerinizi biraz daha afla¤›ya indirirseniz, ‹ran’›n münasebetleri, Irak’ta zaten Amerikan var-
l›¤› var, Suriye ile çok s›k›fl›k durumdalar, Pakistan’da çok yak›n iliflkiler yafland›, ‹srail’i ve
Lübnan’› söylemeye lüzum yok. Karadeniz ile bu bölgeler aras›nda kim var? Türkiye var.
Yani Türkiye de devam etsin ama acaba burada icab›nda böyle bir fley yapmam›z gerekir
mi diye de düflündüklerini ben biraz düflünüyorum.

Söylediklerinizle bütünleflen flöyle bir durum da var: Mesela Ürdün’de bir serbest böl-
genin ABD’yle ticaret hacmi ile, Türkiye’yle ABD aras›ndaki ticaret hacmi sanki ayn› ra-
kamlar gibi. Bizim bunlar› görüp, ona göre konum almam›z gerekmiyor mu?

Biz kendi kendimizi dövmeyi severiz. Ama bu bölgenin en önemli ülkelerinden biri ol-
du¤umuzu da her zaman için kabul etmemiz laz›m. Bunun önemli avantajlar› var, ama
baz› dezavantajlar› da var. Bir Ürdün’ü, belki di¤er ülkeleri idare etmek kolay. Ama, d›-
flar›dan bak›ld›¤› zaman, d›flar›daki ülkeler ve kurulufllar için Türkiye öyle de¤il. Önemli
siyasi istikrar› olan, ekonomisi geliflmekte olan bir NATO ülkesiyiz, sekuler idaremiz var.
fiikayetlerimiz olmas›na ra¤men demokrasi bütün kurumlar›yla yürüyor. Etraf›n›za bakt›-
¤›n›z zaman bilhassa do¤u taraf›nda, olsa bile tam demokratik manada, olmad›¤›n› bili-
yoruz. Hem Müslüman ülke olmak, hem laik bir idare ve demokrasi içinde yaflam›fl ol-
mak, etraf›m›zda pek fazla olan birfley de¤il. Dolay›s›yla bütün bu dezavantaja ra¤men,
hiç kimsenin, büyük kurulufllar›n veya, o arada AB’nin de Türkiye’den vazgeçebilece¤ini
düflünmüyorum. Biraz AB konusuna girmifl oluyoruz ama, benim kanaatin tüm bu
olumsuz görüfllere, raporlara ra¤men (ve hatta endifle ediyorum ki, Türk kamuoyunun
da AB’ye bizim tam üye olmam›za eskisi gibi s›cak bakmad›¤›n› söylemekle beraber, bu-
gün bir referandum yap›lsa, eskiden oldu¤u gibi yüzde 75-80’lerde mi ç›kar bilmiyorum,
çünkü çeflitli y›pranmalar ve h›rpalanmalar oldu¤u kanaatindeyim. Bütün bunlara ra¤-
men) AB’ye tam üyelik konusunda ad›m ad›m ilerledi¤imiz ve yaklaflt›¤›m›z› ifade etmek
istiyorum. Bilhassa teknik konularda yürüyen temaslar›n ve ilerlemelerin de her fleye ra¤-
men iyi oldu¤unu düflünüyorum.

Kongrenin Türkiye’de yap›lmas›n›n yans›mas›n› nas›l bekliyoruz?
Tabiyat›yla, bir kere bir Türk’ün böyle bir vazife almas› önemli bir fley. Biz bu plat-
formlar› Türkiye’yi tan›tmak için kulland›¤›m›z gibi, Türkiye’nin konular›n› da bura-
da anlatmak için kullan›yoruz. Ben her seferinde, bizim AB ile münasebetlerimizi,
K›br›s hakk›ndaki geliflmeleri ve bizim ekonomik geliflmelerimizi anlatmaya çal›fl›yo-
rum. Çünkü, takdir edersiniz ki, do¤uda, Asya’da, Amerika’da, Kanada’da olan insan-
lar›n Türkiye ile, e¤er ifl yapm›yorsa, baflka türlü bir ba¤lant›s›, münasebeti yoksa, bi-
zi tan›m›yorlar. Mesela, hakl› oldu¤umuz AB ile tam üyelerinin anlaflmalar›m›z›n da-
ha önce oldu¤u gibi, K›br›s konusundaki meseleler gibi, ülkemizin Güneydo¤u’sun-
daki meselelerin bizi nas›l y›pratt›¤›n› fakat Bat›’n›n buna baflka gözle bakt›¤› gibi ko-
nular› e¤er anlatmazsan›z, bu kurulufllara, odalara, oradaki üyelere, bunlar› baflka yer-
den duyduklar› zaman bize yeteri kadar yak›n olmuyorlar. Dolay›s›yla bu birinci ne-
den. ‹kincisi de söyledi¤im bu kurulufllar, delegeleri ve oda baflkanlar›, buraya geldik-
leri zaman, Türkiye’yi tan›malar›, ekonomik geliflmelerimizi görmeleri, buradaki im-
kanlar› görmeleri, tabiyat›yla onlar›n bu ülkeyi tan›malar›na f›rsat oluyor. Bu arada
önemli insanlar› da buraya getirerek, onlar› da konuflmac› olarak, çeflitli konulardaki
temaslar› yapmaya çal›fl›yoruz. 

Dünya Odalar Federasyonu Baflkan› oldunuz.
Biraz da bu kimli¤inizle Türkiye’ye bakal›m?
Nas›l de¤erlendiriyorsunuz?

Bir kere Dünya Odalar Federasyonu merkezi
Paris’te olan 140 ülkede 12 bin oda ve borsa-
n›n dahil oldu¤u bir kurulufl. Bu kuruluflun
ana hedefi dünyadaki odalar› biraraya getire-
bilmek, belli projeler arkas›nda birlefltirebil-
mek ve bilhassa, geliflmifl olan ülkelerdeki
odalar›n imkanlar›ndan, geliflmekte olan ülke
odalar›n›n da imkanlar›ndan kulland›rabil-
mek... Finansal imkanlardan, organizasyon
imkanlar›ndan, üyelerine yapt›klar› hizmetler-
den... Nas›l Milletleraras› Ticaret Odas› üyele-
ri, kurulufllar ve kiflilerse, bunun da üyeleri
odalar. Dolay›s›yla bu odalar›n, üyelerine da-
ha iyi hizmet vermelerini sa¤lamak için yap›-
lan bir uluslararas› bir teflkilat. Bu teflkilat›n bu
sene bafl›ndan itibaren baflkan› ben oldum.
2007 y›l›nda 4-6 Temmuz’da burada bunun
iki senede yap›lan büyük kongresi olacak ve
ilk defa da hem Türkiye’de yap›lacak, hem de
bir Türk baflkanla beraber yap›lacak. Bunun
evsahipli¤ini Türkiye Odalar ve Borsalar Bir-
li¤i yap›yor. Afla¤› yukar› bin 500-2 bin dele-
genin kat›laca¤›n› bekliyoruz. Dünyan›n her
yan›ndan gelecekler. Bunun baflkan› benim,
ayn› zamanda dört tane baflkanvekili var.
Bunlardan bir tanesi ‹spanya’dan, bir tanesi
Amerika’dan, bir tanesi Güney Afrika’dan, bir
tanesi de Slovakya’dan. Kongrelerden bir ta-
nesi Fransa’da yap›lm›flt›. Bir tanesi Güney
Kore’de, bir tanesi Kanada’da, bir tanesi Gü-
ney Afrika’da... fiimdi de Türkiye’de yap›l›yor
ve bundan sonra da Avusturalya’da yap›lacak.
Bunlar› genifl bir tema içinde oldu¤unu ifade
etmek için söylüyorum.


